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Boeren in de Ronde 
Hoep nemen het 

voortouw

O N D E R N E M E N

PLAN: VEEN BINDEN MET KLEI

STREVEN NAAR OPTIMUM IN PLAATS VAN MAXIMUM PER THEMA

THEMA’S: ECONOMIE, BODEMDALING, WATERKWALITEIT, BIODIVERSITEIT, STIKSTOF



Het veenweidegebied De Ronde 

Hoep ligt tussen Amsterdam en 

Amstelveen en is ruim 1.000 hectare groot. In de 

polder zijn ongeveer 20 agrariërs gevestigd, van 

wie zo’n 15 melkveehouders met gemiddeld 60 

hectare en 85 koeien. De meeste zijn vrij exten-

sief met eigen grond. Verder zit er in het gebied 

een opfokbedrijf voor jongvee, evenals een 

vleesveebedrijf en een schapen- en paardenhou-

derij. Meer dan 80% van de polder valt onder 

Agrarisch Natuur en Landschapsbeheer (ANLb). 

Midden in de polder ligt een natuurreservaat van 

165 hectare van Landschap Noord-Holland; deze 

grond is verpacht aan de boeren.

Ronde Hoep

Veehouder 

Richard Korrel, 

voorzitter van 

het gebiedspro-

ces in de Ronde 

Hoep.
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Overal in het land zijn ‘gebiedsprocessen’ 

gaande. Die moeten duidelijkheid scheppen 

over de toekomstkansen voor boeren. Maar 

lukt dat ook? In een polder vlak bij Amster-

dam namen boeren zelf het initiatief. 

D
e melkveehouders in 
de Noord-Hollandse 
veenpolder de 
Ronde Hoep heb-

ben, net als andere agrariërs 
in veenweidegebieden, te 
maken met uitdagingen 
voor de toekomst. Denk aan 
vraagstukken van klimaat, 
bodemdaling en stikstof. 
Maar in plaats van te wachten 
op beslissingen vanuit de over-
heid, besloten ze zelf gebieds-
plannen te maken: ‘bottom-up’ de 
bedrijven nog meer extensiveren en 

toekomstbestendig maken, in com-
binatie met weidevogelbeheer. 

Met maar één doel: dat ook over 25 
jaar zelfstandige bedrijven een goed in-
komen kunnen verdienen met (melk-)

veehouderij in een open graslandschap 
met hoge natuurwaarden, vooral weide-
vogels. 

De agrariërs in de polder kozen voor 
een integrale gebiedsgerichte aanpak met 
vijf thema’s: vitale landbouw, bodemda-

ling, waterkwaliteit, biodiversiteit en stikstof. 
Deze onderwerpen komen allemaal samen op 
het boerenerf. 

De integrale aanpak staat niet voor het beha-
len van het maximale per thema – maar wel voor 
wat optimaal is voor de polder. Voor elk vraagstuk 

is een werkgroep ingesteld onder leiding van een 
thematrekker, een van de agrariërs. Andere gebieds-
partners, zoals provincies, waterschap, terreinbe-
heerorganisaties en natuurverenigingen, geven input 
vanuit hun eigen expertise. Ook worden de boeren 
ondersteund door organisatiebureau Org-ID en PPP-
Agro Advies. 

Nader tot elkaar komen

De melkveehouders werken vanuit het principe van 
de mutual gains approach: niet blijven hangen in 
tegenstellingen, maar op zoek gaan naar onderlig-
gende belangen, waarden en normen om nader tot 
elkaar te komen. Het schept onderling vertrouwen 

Door Tineke Hoekstra



F
O

T
O

’S
: H

E
R

B
E

R
T

 W
IG

G
E

R
M

A
N

10 BOERDERIJ  109 — no. 15 (10 januari 2024)

en een betere verstandhouding met de gebiedspartners, 
wat inmiddels ook heeft geleid tot de eerste successen 
op de thema’s water en vitale landbouw. 

De keuze voor het pad van extensivering blijft span-
nend, ook als er naar verwachting een aantal boeren 
stopt. Het roept vragen op: wat gebeurt er met de grond; 

O N D E R N E M E N

Proefsloten voor onderzoek biodiversiteit

Ecologie en economie verbinden 

De biodiversiteit in de polder is volgens 

thematrekker Gerard Korrel op een 

behoorlijk niveau, maar blijft lastig op 

veengrond. Biodiversiteit is vooral te 

beïnvloeden door beheermaatregelen als 

beweiding en bemesting. 

Korrel: “Veen bepaalt zelf wel wat er groeit. 

Als je kruidenmengsel inzaait, ben je het na 

een paar jaar kwijt en krijg je alle soorten 

weer terug die er voorheen ook al zaten.”

Samen met het Waternet is zijn collega Wes 

Korrel druk bezig met de inrichting van 

proefsloten. Zo gaat hij bij een paar melk-

veehouders Amerikaanse rivierkreeften 

wegvangen met fuiken. Deze exoot plant 

zich voort als een malle en zorgt niet alleen 

voor poreuze gaten in de slootkanten, maar 

vreet ook alle planten weg. 

En er is nog een hobbel te nemen. Zo 

stoeit hij met verzilting. Boezemwater dat 

de polder inkomt, bevat vaak veel zout, als 

gevolg van zoute kwel uit de ondergrond. 

Dit is op veel meer plaatsen een probleem, 

vooral in diepere polders.

Zoute kwel
Wes Korrel: “Bijna iedere boer heeft in 

de Ronde Hoep wel een ‘inlaatje’ staan, 

waarmee ze in de zomer dat kwelwater 

gebruiken. Je wil het niet te zout en niet te 

zoet, maar wat is goed?” 

Het is volgens hem ‘best slecht’ gesteld 

met de waterkwaliteit, maar hoe kun je die 

verbeteren? Doordenkend zou hij het liefst 

een sloot willen indammen om de gevolgen 

te onderzoeken van het kwelwater op het 

plantenleven in de sloten. 

Onderwerpen genoeg waarop gestuurd 

kan worden. Maar eerst gaat hij aan de slag 

Hoe verbind je economie en 

ecologie? Dat is de uitdaging in het 

thema vitale landbouw. Extensive-

ren – minder koeien of meer land 

– kost geld. In beide gevallen moet 

dat worden gefaciliteerd, stelt 

thematrekker Bas Timmer. 

Voor een proefproject kocht de 

provincie Noord-Holland 30 hectare 

grond van een gestopte boer. En 

verdeelde die via pacht onder drie 

boeren. De verdeling ging via een 

puntensysteem. Belangrijke onder-

delen van dat systeem zijn de mate 

van extensivering, leveren aan een 

duurzame melkstroom en de afstand 

van boerderij tot de pachtpercelen. 

De provincie paste daartoe haar 

eigen pachtbeleid aan. Zo werd de 

pachtprijs gereduceerd en verdween 

de methode van inschrijving tegen 

de hoogste pachtprijs, omdat dat 

intensivering in de hand zou werken, 

en bovendien boeren tegen elkaar 

zou uitspelen. Het pachtcontract 

werd verlengd tot zes jaar. De 

melkveehouders kunnen binnen het 

pachtsysteem groeien, maar niet in 

aantal dieren per hectare. Ook gel-

den er afspraken voor het afsluiten 

van ANLb-pakketten, voor weidevo-

gelbeheer.

Of dit provinciaal beleid gaat wor-

den, is niet zeker. Nu is het pacht, 

maar doel is dat de provincie grond 

afwaardeert of verkoopt middels 

een puntensysteem aan de boeren 

in de Ronde Hoep met verplichte 

duurzaamheidsvoorwaarden.

Timmer was een van de drie boe-

ren die werd geselecteerd voor de 

pilot. Hij is enthousiast, maar plaatst 

een kanttekening. “Op tijdelijke 

subsidies of kortdurende pachtcon-

tracten kan een boer geen bedrijfs-

voering afstemmen. Als er geen 

structurele geldstromen komen, 

kiest de boer voor melkproductie in 

plaats van verduurzaming.”

wordt die afgewaardeerd? Komt er een meerjarige 
vergoeding voor duurzaamheid? Het is een denkrichting 
en de boeren willen verder. Ook al blijkt het wellicht 
over een paar jaar niet de juiste weg, dan nog zal inten-
sivering in de polder een lastig verhaal zijn, zo is hun 
overtuiging.

met die proefsloten om letterlijk en �guurlijk te 

bekijken wat er boven water komt. Wes Korrel: 

“De polder is mij lief, en wat ik kan doen wil ik 

ook doen.”
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Bodemdaling beperken met klei Worstelen met stikstofopgave

Sturen met water voor KRW-doelen

De boeren willen de bodem-

daling in het gebied vermin-

deren door vernatting van de 

veenbodem. En dat wordt nog 

een uitdaging – want hogere 

grondwaterstanden zijn lastig 

inpasbaar in de bedrijfsvoering. 

Maar er staan drie proefprojec-

ten op stapel: waterin�ltratie-

systemen (WIS) als drukdrai-

nage, greppelin�ltratie (GIS) en 

Klei in Veen (KiV). 

Vooral de vrije nieuwe proef Klei 

in Veen trok veel kandidaten. Klei 

kan een binding aangaan met de 

organische stof in de veengrond, 

waardoor de a�raak van veen 

wordt beperkt, en dat is gunstig 

voor de CO
2
-uitstoot. 

De boeren verwachten dat er 

100 hectare met klei kan worden 

aangelegd, gewonnen uit de 

verdiepte aanleg van de A9 in 

Amstelveen. Richard Korrel: 

“Onze boeren kijken met een 

jaloerse blik naar de kleiachtige 

veenbodems, die vocht vasthou-

den en groeizamer zijn.”

Het is van belang dat de aan-

gebrachte kleideeltjes inspoelen 

in de veengrond. Zo kan de klei 

bijvoorbeeld worden verdund 

met water en in dunne laagjes 

van 1 tot 2 centimeter over het 

land worden gestrooid. De klei 

trekt door regen en het bodem-

leven zo’n 20 centimeter de 

grond in. Of de klei kan worden 

uitgestrooid door mest-strooima-

chines, als kleine korreltjes op het 

land. In de bodem hechten de 

korrels zich aan humus (=veen), 

waardoor er minder zuurstof bij 

kan en de veena�raak wordt 

verminderd (oxidatie). 

Voor het transport zijn zo’n 

500 vrachtwagens nodig. En 

dit is slechts een van de moei-

lijkheden. Korrel ziet ernaar uit. 

“Kennis en ervaring opdoen en 

delen met elkaar. Voor dat grote 

doel: ook in de toekomst kunnen 

blijven boeren in de polder.”

Het nabijgelegen Natura 

2000-gebied Botshol is een 

belangrijke factor in deze 

polder. De opgaven zijn totaal 

niet duidelijk, stelt thema-

trekker Peter Roos, maar dit 

wel: “Zelfs als alle bedrijven 

stoppen, wordt de KDW lang 

niet gehaald.” 

Hij noemt provinciale plan-

nen onvoldoende onder-

bouwd terwijl ze wel grote 

gevolgen hebben voor de – 

extensieve – bedrijven. “Kom 

met een feitelijke onderbou-

wing en toon lef als het gaat 

om juridische obstakels. Het 

leidt allemaal tot wantrouwen 

en frustratie.” 

De boeren willen aan de 

slag met stalaanpassingen, 

voer- en mestmanagement. 

Roos: “We moeten onder-

zoeken wat werkt en wat 

economisch haalbaar is. We 

zoeken naar perspectief, want 

dat is hard nodig hier in de 

polder.”

Na ellenlange discussies met Water-

net en Landschap Noord-Holland 

(LNH) over waterbeheer en peilaan-

passingen laat LNH het �exibele 

slootwaterpeil los en kiest voor een 

constant peil van -2,68 meter onder 

NAP, gemiddeld 40 centimeter 

onder het maaiveld. 

Door een koppeling met het natuur-

reservaat is er in een deel van het 

gebied een drooglegging van maar 30 

of zelfs 20 centimeter. Dit geldt in de 

zomer en in de winter. 

Dit constante peil heeft als voordeel 

dat het probleem van oevera�alving 

wordt tegengegaan en de oevers zich 

kunnen herstellen. De waterstand was 

in de winter zo hoog dat hele oevers 

in de sloot belandden. In de zomer 

zakten ze dan weer in, waardoor 

sloten in het natuurreservaat droog 

kwamen te staan. Het was het beleid 

van de afgelopen vijftien jaar, als 

het gaat om landinrichting in het 

reservaat. O�cieel is Wes Korrel de 

thematrekker, maar hij richt zich op de 

biodiversiteit in proefsloten. Collega 

Gerard Korrel bemoeit zich met het 

waterpeil. Gerard: “Het heeft heel wat 

land gekost, maar nu kunnen we weer 

mooie slootkanten realiseren.”

In 2027 moet de waterkwaliteit 

voldoen aan de Europese Kader-

richtlijn Water (KRW). De opgave 

voor de polder is het fosfaatgehalte te 

verminderen en de macrofaunastand 

(aanwezigheid van soorten als kevers, 

aaltjes en bloedzuigers) te verbete-

ren. De belangrijkste oorzaken voor 

het hoge fosfaatgehalte in het water 

van de polder zijn de oevera�alving 

en het waterbeheer in het natuurre-

servaat. Door de aanwas van bagger 

zijn veel sloten te ondiep en troebel 

en zit er weinig leven in.

Het is een pilot, maar de boeren zien 

het resultaat van de vele gesprekken 

als een succes van hun mutual gains 

approach. Gerard Korrel: “Samenwer-

ken met gebiedspartners als Waternet 

en LNH is de kracht van onze aanpak.”
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